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Sportování – aktivní pohyb – je staré jako lidstvo samo. Už naši předci se museli 

umět ohánět kyjem, oštěpem, lukem i šípy. Ani válečnictví se neobešlo bez 

sportování. Kultura tělesná je úzce spjata s kulturou duševní. Toto spojení bylo na 

vysoké úrovni už ve starém Řecku a Římě. Sportovně kulturní aktivity sehrály 

významnou roli při znovuobnovení českého národa v době Národního obrození. 

Myšlenka založit český tělocvičný spolek se zrodila v hlavách Miroslava Tyrše a 

Jindřicha Fügnera již v roce 1860. K založení spolku Sokol došlo o dva roky později. 

Sokol měl na svoji dobu jedinečnou organizaci a tělovýchovný systém. Měl značný 

vliv i na kulturní život svých členů. V roce 1896 začaly psát svoji historii novodobé 

olympijské hry. Postupem času sportovní hnutí proniklo i na venkov. Stalo se 

nezbytnou součástí našeho života. 

V památní knize pro obec římovskou založené roku 1850 mnoho sportovních 

záznamů nenajdeme. Iniciátorem sportovního hnutí v Římově byl místní učitel 

Sýkora. Rok 1920: Po této jarní pouti byl zde v Římově založen spolek „Orel“. Dne 

22. května 1921 byl založen spolek Sokol v Dolním Římově. Sokolskou spolkovou místností 

byl hostinec u Píchů v D. Římově, prvním předsedou byl zvolen rolník p. Jan Šimek z Hor. 

Římova č. 18. 

V r. 1922 konalo se veřejné cvičení asi koncem července, přitom účinkovala hudba 

Granátníci z Čes. Krumlova ve dne turecká v horní zahradě. Pivo točili hostinský Pícha 

Václav z D. Římova a Jan Kožant hostinský též zde. Večer věneček v Hostinci u Kožantů 

hudba táž šmitcová. V r. 1923 to samé jako předešlého roku, jenom hudba jiná a sice kapela 

Choule z Netřebic. 

R. 1924 veřejné cvičení Sokola jak předešlá léta s tím rozdílem, že hrála hudba vojenská a 

pivo točil samotný hostinský Kožant z Dol. Římova. 
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1925 Husova oslava. Večer v pět hod. vyšel průvod s hudbou za vedení zdejšího Sokola 

z hostince u Kožantů do Horního Římova na obecní louku u sv. Trojice, kdež byla zapálena 

hranice. Štvavých řečníků letos nebylo. 

1927 Husovy oslavy. Dne 5. VII. večer vyšel průvod Sokolů a výletníků (Pražáků) 

s provodem hudby z hostince u Kožantů v Dol. Římově na obecní louku u sv. Trojice v Hor. 

Římově, kdež zapálily hranici. Po shoření hranice vrátil se průvod ten do z hora jmenovaného 

hostince, kdež byl pak koncert.  

1928 Letos z jara utvořila se dělnická tělocvičná jednota zde v Dol. Římově se sídlem 

v Hostinci u Šimků č. 29. (nyní) přesídlená v Hostinci u Burdů. Slušno podotknouti, že 

většina členů i členek byly ještě členy sokola ano mnohá členka bývalá orlice. „Popud“ to 

p. Jos. Novotného soc. demokrata v Betlémě. 

Sokolský slet IX. Počal střídavě od 26. června do 6. července 1932. Bylo na něm v Praze 

zastoupeno 30 národů a zemí, i Američané přijeli. Nejdříve cvičila mládež, dorostenci i muži 

a ženy. Dle úsudků cizích žádný národ na světě by tak krásně a přesvědčivě, disciplíně by to 

neprovedl jako Češi. I vojsko malé trojdohody cvičilo.  

(Pro objasnění: Horní zámecká zahrada se nalézala nad farou proti Hasičárně. 

Dnes zastavěno bytovkou ZD a RD. Louka u sv. Trojice, dnes areál ZD) 

Z vyprávění a doslechu: 

Spolek Orel byl založen katolickou mládeží. Neměl však dlouhého trvání. 

V r. 1928 se utvořila v Římově Dělnická tělocvičná jednota (DTJ). O spojení 

tělovýchovy v Římově se zasloužil Josef Novotný. Mezi první cvičitelky patřily 

Jirková R. a Urbanyová A.  Po válce DTJ pod vedením Šimona Karase ukončila 

činnost v roce 1948. 

Sportovnímu dění v Římově velmi pomohla mládež tzv. letních hostů, převážně 

z Prahy a Budějovic, kteří přinesli do Římova nejprve hadrák, ale potom i pravý 

kožený míč. Od této doby se traduje vznik kopané v Římově, o který se zasloužili 

především Fr. Papoušek st, režisér z Barrandova a Fr. Čech, pražský hudební 

skladatel. První fotbalový zápas v Římově se konal za velkého zájmu mládeže a 

občanů roku 1929 v areálu před kostelem. První mužstvo reprezentovalo Římov a 

druhé Vídeň. Podle dochovaného deníku Fr. Papouška vyhrál Římov s výsledkem 

7:2. U zrodu římovské kopané dále byli Emil Mertl, Fr. Kožant, Fr. Jirka, J. Staněk, 

Jos. Pávek, Jos. Crkva, M. Kalina, Vojta a Bohouš Píchové, B. Kysela, Jar. Rada, Voj. 
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Tybitanzl, M. West, J. Čurda a další. O něco později i bratři Moravcové, Feslové a 

Mrkvičkové, Netočný, Crkva, Kalina, Hlach a jiní. Nelze zapomenout na fakt, že 

vždy o prázdninách doplňovali mužstvo populární hráči z Prahy a Č. Budějovic. Za 

všechny Jiří a Franta Papouškové, Lálík, Vávra, Houra, Ziegler, Honer, Kroutl, 

Pavlíček, Fr. Čech, Edlman a jiní. K prvním funkcionářům tělem i duší patřil Emil 

Mertl. Jedno z lepších hřišť bylo na Kožantovic louce za školou, zde se trénovalo i 

hrálo. Na Lechovech za Želivy se uskutečnilo prvé utkání s již tehdy ambiciózním 

velešínským mužstvem. Utkání skončilo výsledkem 4:1 ve prospěch Římova. 

Rozhodčím byl Jan Bartyzal. Mezi rozhodčími utkání tehdy byl i Kovařovic z Prahy,  

vnuk šéfa opery Národního divadla a bývalý hráč Slávie Praha. Hřiště na tzv. 

Stropňáku mělo již pravé branky. Zde někteří sedláci, zvláště ti ze Stropnice, 

pronajali v letních 

měsících své louky 

za vodou u Malše, 

kde se hrál i 

volejbal. Dnes se 

zde rozkládá 

chatová osada 

Klady. Ve třicátých letech byl Římov obávaným mužstvem pro celé široké okolí. 

Například nad Zlatou Korunou Římovští vyhráli 21:1. 

Z ostatní sportovní činnosti nejen mládeže lze uvést kuželky, oblíbené zvláště u 

starších pánů při pivečku. V 30. letech byl zásluhou Jana Poese velmi činný 

cyklistický oddíl. Klub pořádal cyklistické výlety a zúčastňoval se pravidelných 

cyklo sjezdů.  Po válce byla aktivní zejména mládež. Její činnost se rychle rozvíjela 

jak na úseku sportovním, tak i společenském. Pořádaly se majálesy, utkání v kopané, 

turnaje, závody v bězích, na kolech atd. Jak uvádí kronikář:  

Pro hřiště jim byl přidělen pozemek z konfiskátu Anny Melmerové. O pozemek musel být 

sveden tuhý boj s konzervativci v obci i občany, kteří měli zájem získat pozemek do 

vlastnictví. Při zřizování hřiště byla mládeži odpírána jakákoliv pomoc od místních 

zemědělců, a tak celý prostor byl zorán jen členy ČSM Františkem Netočným a Františkem 

Crkvou s volskými potahy. Ostatní úprava terénu byla provedena mládeží jen za pomocí hrábí 

a lopat.   
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 V roce 1954 došlo k obnovení organizované tělovýchovy v Římově založením 

Dobrovolné sportovní organizace Sokol Římov, později Tělovýchovná jednota (TJ) 

Sokol. Začíná se psát nová historie sportu. Název ani činnost neměla nic společného 

s původním Tyršovým Sokolem. V 50. letech byl vyvíjen nátlak na zřizování 

Tělovýchovných jednot. Městské organizace dostávaly názvy významných bojových 

míst či nových národních podniků, například Baník, Spartak apod. Venkovským TJ 

byl doporučován název Sokol. Dne 3. srpna 1954 byl jmenován přípravný výbor, 

který připravil návrh kandidátní listiny před ustavující schůzí. Následující den byla 

listina předložena a místním akčním výborem NF v Římově schválena. Přípravný 

výbor provedl nábor členstva mezi obyvatelstvem, aby tím zajistil členskou 

základnu. Dne 29. srpna 1954 se schází ustavující schůze DSO Sokola. Schůzi zahájil 

a řídil předseda přípravného výboru Vojtěch Lapka, který byl členy zvolen za 

prvého předsedu TJ. Do dalších funkcí byli jmenováni: Skůpa Stan., Šindelář Jan, 

Maršík Václav, Jirka Frant., Klíma Jos., Kožant Fr., Šimek Vác. a Záruba Jos. Na 

schůzi bylo přítomno 32 členů a hosté, kteří přislíbili nově vzniklému spolku 

podporu. TJ dostává do vínku hřiště a pronajatou tělocvičnu v bývalém sále hostince 

U Burdů. TJ byla založena pro všechny sportovce – ženy, muže, dorost i žactvo. 

Sportovci se sdružovali v oddílech, nejvíce v oddílu Základní tělesné výchovy 

(ZTV), kopané, turistiky. Část sdružována i mimo oddíly, ku příkladu kuželky, stolní 

tenis apod. Za dva roky se TJ stala silnou základnou sportů s dobrou organizací a 

prosperitou. Za dva roky se zvyšuje členská základna z 35 na 110 členů. Rozšiřuje se 

základní kádr funkcionářů, vedoucích, trenérů, všech sportů – ZTV, turistiky, 

kopané, odbíjené, LH o takové jména jako jsou: Sváťa Třešňák, Koupal Josef st., 

Koupal Josef ml. Maršíková Růžena, Fesl Míla, Feslová Marie, Blažková Anna a další. 

Na dobré úrovni je spolupráce s ČSM a školou. Jsou položeny základy k tradici 

sportovně dětských dnů a sáňkařských závodů. Je dána do provozu turistická chata 

u Hlubiny, postavena cvičební konstrukce na hřišti, zřízena nová příchozí cesta na 

hřiště, zakoupena noclehárna. 

Slovy kronikáře: V r. 1957 MNV z iniciativy předsedy s. Jana Staňka, získal od MNV ve 

Zlivi dřevěný barák, který tam sloužil z doby okupace jako Škola. Dřevěný barák byl 

rozmontován, opraven a bude z něho zřízena turistická noclehárna pro účely tělocvičné 

jednoty Sokol. Na postavení této noclehárny podílejí se nezištně členové TJ Sokola: Josef 
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Koupal st. Jan Michl, Stan. Skůpa, Svat. Třešňák, František Jirka, Josef Záruba a mnoho 

dalších. 

Dnem 1. května 1958 byla noclehárna slavnostně otevřena předsedou MNV Janem 

Staňkem a předsedou TJ Václavem Maršíkem. Tato noclehárna o výměře 26 x 11 metrů byla 

pronajata MNV TJ Sokol v Římově na dobu 20 let. Roční nájemné bylo stanoveno částkou 

pouze 500,- Kč. Správcem se stává Jos. Koupal st. Díky obětavým pracovníkům a činovníkům 

TJ Sokol se do noclehárny zavádí vodovod, přistavují se umývárny a soc. zařízení. 

Začíná se nacvičovat na druhou celostátní spartakiádu pod vedením cvičitelského 

sboru: Koupal J. ml, Kroneislová L., Blažková A., Koupalová L., Trnková Bl., 

Mojžíšová B., Jirka J., Hanzalík Fr., Staněk V. a Kočer Jan. Pod vedením Franty Jaroše 

se zlepšuje činnost hokejového oddílu, pod vedením Františka Kožanta kopaná a 

později kuželky, turistika pod Sváťou Třešňákem a odbíjená pod vedením Josefa 

Jirky. Koncem roku měla TJ 165 členů. 

Římov ve filmu. V měsíci srpnu letošního roku byl natáčen v Římově na pokyn ÚV ČSTV 

za vedení režiséra Františka Papouška dokumentární film “Kdepak u nás“ Film pojednává 

o činnosti TJ Sokola v Římově. 

Po premiéře se uskutečňuje besídka s režisérem filmu Františkem Papouškem a 

sportovním komentátorem Josefem Lauferem. 

 V další části kronikář popisuje a vyzdvihuje činnost TJ a pracovní aktivitu členů 

a funkcionářů: Václav Maršík předsedou, Josef Koupal ml. náčelníkem, Marie Feslová 

náčelnice žen, hospodář Stanislav Skůpa, jednatelem Josef Koupal st., vedoucím turistiky 

Svatopluk Třešňák…. 

Nejenom, že TJ Sokol si vede 

po stránce hmotné velmi 

dobře, ale také a to hlavně po 

stránce sportovní a základní 

tělesné výchovy. Připravuje 

své členy na nácvik II. 

celostátní spartakiády, která 

bude v r. 1960. 

TJ Sokol v tomto roce 

(1959) realizuje již loňský 
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návrh na koupi domu a zakupuje dům č.p. 24“U Burdů“, kde má svoji tělocvičnu. V tomto 

domě bude také rozšířena noclehárna, takže kapacita celé noclehárny bude činit 105 lůžek. 

Hodnota domu č.p. 24 byla odhadnuta na 35.766,50 Kč. V tomto domě je na příkaz MNV 

zřízena jedna bytová jednotka, ve které bude bydlet Václav Maršík a sedm zbylých místností 

bude zřízeno na noclehárnu. 

Nácvik na spartakiádu u nás 

probíhá masově. Je založeno 

mužské družstvo odbíjené a oddíl 

kopané. Úspěchy zdejší TJ Sokol 

v roce 1958 a 1959 lze pokládat za 

jejich největší pracovní metu na 

poli kulturním a tělovýchovném. 

Roku 1961 TJ Sokol pokračuje 

v započaté práci dobře. Provádí se 

pravidelná tělovýchova, je 

družstvo mužů, žen, dorostu a mládeže. Dobře se rozvíjí oddíl kopané, ledního hokeje 

i odbíjené. Trenéři oddílů V. Nedorost, J. Häusler, St. Skůpa, B. Mátl. J. Jirka. Velmi čile si 

vede oddíl turistiky. 

 Vedoucí turistické noclehárny Josef Koupal st. rezignuje na funkci jednatele TJ a správce 

noclehárny. Je nesporné, že za vedení Koupala noclehárna velmi dobře prosperovala, neb on 

byl duší noclehárny a pečlivě se staral o to, aby zájezdy, které sem dojížděly byly po všech 

stránkách spokojené. Novým správcem noclehárny je ustanoven Vojtěch Lapka, který funkci 

přijal a je pevný předpoklad, že půjde ve šlépějích dosavadního vedoucího. 

 1962 Po loňském vydařeném plesu se opět uskutečňuje Sokolský ples. Novým 

jednatelem TJ Sokol se stává Karel Havel.  Oddíl kopané dostává novou výstroj. 

Fotbalisté sehráli 16 přátelských a 16 mistrovských zápasů. V červnu byl uspořádán 

na sportovišti sportovní den. Oddíl turistiky vede Josef Koupal st, turisté se dostávají 

do dynamičnosti. Uskutečnilo se pět zájezdů, které začal doprovázet profesor 

Řehoušek. V prosinci dochází k ustanovení oddílu ledního hokeje. Ke konci roku má 

TJ 201 členů.  

 1963 Novým předsedou TJ Sokol se stává Josef Jirka. V únoru se uskutečnily 

lyžařské a sáňkařské závody na Kladinském kopci. Vedoucí turistického oddílu 
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rozjíždí naplno činnost. První akcí sto jarních km je pochod na Dívčí Kámen. Koná 

se řada zájezdů. Uskutečňuje se memoriál v odbíjené tragicky zesnulého Miroslava 

Chyňavy ze Straňan. Svůj turnaj si odehráli stolní tenisté. Sto jarních kilometrů 

splnilo 38 členů, mladého turistu 12 členů. Plavecký odznak získalo 17 sportovců. 

Uskutečnily se orientační závody ve více kategoriích. Staří páni sehráli ukázkový 

zápas, který byl opět nafilmován.  

Dosavadní vedoucí turistické ubytovny Vojtěch Lapka ze Želiv rezignoval na svoji 

funkci. Kromě Sokolské chaty u Hlubiny, kterou hojně využívají mládežnické 

kolektivy, zřizují turisté brigádnickou aktivitou veřejné tábořiště na Malši v Hamru.  

1964 Zimní stadion se konečně dodělává, 

pracují na něm ponejvíce důchodci a pak 

po nedělích brigády a to členů ČSM a Sokola. 

Dne 5. prosince byl na tomto hřišti odehrán 

první hokejový zápas mezi mužstvem naší TJ 

a Ševětínem. Hrálo se nerozhodně 2:2, ač 

mužstvo Římova mělo lepší šance, nedovedlo 

je bojovně uplatnit. Autorem prvé branky 

do svatyně Ševětínských byl Jan Kočer.   

Turistická chata na Hlubině bude 

napříště pronajímána i nečlenům TJ a to 

za poplatek. Správcem noclehárny se 

stává Jan Michl. 

1965 vzniká oddíl volejbalu žen pod 

vedením M. Kůzlové. Následně se také 

stal oddíl přeborníkem okresu. 

Kronikář Václáv Cvrček na 

vysvětlenou: Píši o životě naší TJ Sokol 

pouze ve zkratce. Naše TJ se všemi jejími oddíly má vysokou úroveň a těší se velmi dobré 

pověsti. Vede si jak po stránce tělesné výchovy, tak i po stránce ekonomické znamenitě, ba 

možno říci výborně a zařadila se tak na přední místo venkovských jednot na okrese. Má čilé 

funkcionáře počínaje Václavem Maršíkem, Janem Michlem, Václavem Trsem, Stanislavem 

Skůpou, Josefem Koupalem, jednatelem Karlem Havlem a celou řadou nejmenovaných 
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funkcionářů. Je radost číst zápisy jednatele, které jsou věcné, dobrého a výstižného slohu, 

z každé řádky číší oddanost k TJ. Jaké jsou zápisy o schůzích, taková je i celá práce a činnost 

jednoty. Je si však přáti, aby i nadále bylo pokračováno v dobré práci na poli tělesné výchovy 

ve sparťanském duchu. 

Co doplnit ke kronikáři panu Václavu Cvrčkovi? Zanechal za sebou velký kus 

poctivé nestranné práce. Vedl kroniky v letech 1963-1982, snažil se též doplnit 

chybějící části válečného a poválečného dění včetně padesátých let. Každý kronikář 

se snaží zapsat vše podstatné, zajímavé, důležité a to z nestranného pohledu. 

Kronikář vychází z toho, co mu organizátoři, politici, odborníci či občané dají. 

Važme si kronikářů a předávejme jim podklady. 

Píšu-li o Tělovýchovné jednotě, je třeba si uvědomit, že na dobrých výsledcích se 

spolupodílely i ostatní spolky v Římově. To trvá až do dnešních dnů. Lze 

konstatovat, že každý aktivní občan je ve více organizacích. Ať už v minulosti to byl 

např. Svaz žen, Červený kříž, hasiči, chovatelé, zahrádkáři, kdysi aktivní Svazarm 

za vedení Jana Moravce, později Auto moto klub a další. Někdy se vyskytla mezi 

spolky zdravá rivalita, ale i trochu žárlivosti. K tělovýchovnému hnutí hodně 

přispěli a opět až do dnešních dnů přispívají chalupáři a chataři, v dřívějších dobách 

označováni jako letní hosté. Tělovýchova sdružovala též chatařské oblasti a osady. 

Tímto způsobem v 70. letech vznikla i TJ Chatař v Dolní Stropnici, která byla až do 

nedávna velmi aktivní. Velkou zásluhu o vznik měl Vladimír Cahák a Láďa Šustr 

s bratrem Josefem a další.  

 Roku 1965, na 20. výročí osvobození ČSR, si kronikář dovoluje malé hodnocení 

spolkové činnosti. Asi musel pojmout hodnocení z politického hlediska. Vypsány 

úspěchy MO KSČ a svazu Československo-sovětského přátelství pro jeho silnou 

základnu a aktivitu. Dále pokračuje: 

Druhým stejně čilým spolkem je naše TJ Sokol. TJ si vede na poli tělesné kultury velmi 

svědomitě – Turistický oddíl, kopaná, hokej jsou velmi aktivní oddíly. Na dalších stránkách 

podrobně vypisuje činnost turistů. Vycházky 100 jarních kilometrů, zájezdy 

do Jeseníků a Polska, zájezd NDR do Drážďan, Lipska a dodává: Jak je z uvedeného 

vidno, činnost turistického oddílu je skutečně velká. Mnoho lidí má také jedinečnou možnost 

shlédnout to, co by nikdy v životě neviděli. Že turistický oddíl dosahuje těchto úspěchů, lze 

přičísti dobré organizované práci, kterou řídí vedoucí Josef Koupal st. se svým kolektivem. 
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 1966, jak každému známo, MNV vlastní turistickou noclehárnu, kterou má pronajatou TJ 

Sokol. Nájemné, které obec od Sokola dostává, není tak velké, pouze 500,- Kč ročně. Sokolu 

noclehárna vynáší slušné peníze, takže po stránce finanční může býti spokojen. Méně 

spokojeni jsou již naši občané, neb zájezdy, které do obce na nocleh zajíždí a jsou v noclehárně 

ubytováni, ruší noční klid našich občanů. Většina příslušníků zájezdů se domnívá, že když 

jede na zájezd, chce si něco “užít“ a také užije. Nejen, že mnozí z nich jsou podnapilí, hulákají, 

zpívají. Dokonce o půlnoci, když je pohostinství pošle spát, hrají na náměstí, hlučí, povykují, 

dělají různé výtržnosti, ruší klid a spánek našich obyvatel. To je stinná stránka noclehárny 

pro ty, kteří bydlí ve středu obce. Ti kteří bydlí a spí mimo střed obce o tomto hluku neví a 

věříme, že kdyby byli na místě těch, kteří jsou hlukem rušeni, jinak by smýšleli a dokonce by 

proti rušitelům nočního klidu zakročili. Někdy toto rušení bývá, jak se říká, dnes a denně, 

proto není divu, že je noclehárna posílána k čertu, od těch, co jsou noc co noc ze spánku rušeni. 

Oprava sokolovny. Počátkem měsíce srpna započalo se s opravou zdejší sokolovny č.p. 24. 

Mladí stavbaři, kteří provádějí výstavbu bytových jednotek JZD, opravují ve volném času 

sokolovnu, omítají a bílí ji. Na sokolovně se dělají nové komíny, okapové roury, které na domě 

nikdy nebyly. Po opravě svítí sokolovna čistotou a leskem. 

Opět hodnocena 

bohatá tělovýchovná 

činnost. Turistický oddíl 

již podruhé zorganizoval 

Okresní sraz turistů 11.-

12. června v Hamru. 

Rovněž byl uspořádán 

zájezd na Velkou 

pardubickou, který se 

stal na několik let tradicí. 

Na náměstí zdejší obce byl postaven v dubnu 1967 lesní samorost turistickým 

odborem. Samorost byl upraven, nalakován a opatřen orientační tabulí „Římovské 

pašije“. Je dobudována šatna na zimním stadionu. Konec šedesátých let se vyznačuje 

dobrou prací a činností oddílů. V roce 1969 přebírá funkci předsedy TJ Sokol 

Antonín Martínek. Pro chod ekonomiky, noclehárny i činnosti oddílů bylo potřeba 
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obsadit ekonoma i za částečnou finanční odměnu. Této funkce se ujímá Miluška 

Chamrová. Dokončuje se generální oprava sociálního zařízení v Sokolském domě.  

Sedmdesátá léta jsou označována obdobím normalizace. Zklamaní občané rokem 

1969 nacházejí útěchu ve svých koníčcích a zálibách ve společenských organizacích. 

Bohužel z této doby jsou v kronice pouze kusé zprávy. Více popisu je přednostně 

dáváno oslavám politických výročí, závazkům a počasí. 

70. léta se vyznačují opět velkou stavební a pracovní aktivitou. TJ Sokol staví na 

hřišti – v místech mezi tanečním parketem a fotbalovým hřištěm – moderní šatny 

pro sportovní činnost. Stavba se prováděla v akci Z. Na stavbě pracovali převážně 

důchodci Jan Hanzalík, A. Beneš, J. Housa, Fr. Candra, K. Mikeš, J. Michl, St. Skůpa, 

Ant. Martínek st. i ml. a celá řada sportovců. Během výstavby došlo ke změně stavby 

o patro, za účelem modernějšího ubytování. V polovině 70. let byla zahájena 

generální oprava elektroinstalace zimního stadionu a Sokolského domu.  

Turisté kromě své bohaté činnosti 

uskutečňují dvanáctidenní zájezd na 

Východní Slovensko. Zájezd byl 

vysoce kladně hodnocen, jako jeden 

z nejkrásnějších a nejpovedenějších 

zájezdů římovských turistů.   

1971 Turisté zahajují již 15. ročník 

akce 100 jarních kilometrů. K dispozici 

je dost mladých vedoucích, kteří 

pracují s dětmi po celá 70 léta. Svoji 

činnost rozšířili o zimní stanování v lednu. Organizačně zajišťují: Zd. Kápar, Vl. 

Koupal, L. Bartyzal, Lad. Persan, Zd. Kučera, Fr. Graman. Zimní stanování 

každoročně střídají na kopcích Kleť, Kraví Hora, Kluk, Kohout, Kraví hora – Poluška. 

Organizačně zabezpečují: Okresní srazy turistů v Hamru. Účast na krajských srazech 

např. v Nové Peci, podzimní táboření na Soumarském mostě. Vícedenní zájezdy se 

začínají pořádat ve spolupráci se zahrádkáři. 

Naši sportovci včetně hokejového oddílu TJ si vedou docela dobře. 12. ledna 1972 zajíždí 

náš oddíl na zápas do Olešníku s tamním týmem. Naše sportovce jede podpořit 40 fanoušků. 

15. ledna jedou hokejisté na zápas do Č. Budějovic s českobudějovickou fakultou 16. ledna 
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hrají římovští hokejisté na domácím hřišti s týmem Petříkov. Odbor turistiky byl 

vyznamenán titulem: Vzorný oddíl II. stupně. Oddíl kopané TJ zřídil vedle družstva mužů 

a žáků také družstvo dorostu. Všechna tato družstva sehrála za rok celkem 100 zápasů. 

Nejvýznamnější bylo utkání 13. listopadu Sokol Římov vs. Škoda Čes. Budějovice 

s výsledkem 2:1. V mistrovských soutěžích si vedla jednotlivá družstva takto: První mužstvo 

7. místo v okresním přeboru; dorost 5. III. tř.; žáci 2. III. tř. V červenci Turnaj o putovní 

pohár: 1. Mladé; 2. Velešín; 3. Římov; 4. Olešnice. V srpnu Turnaj dorostenců: 1. Trhové 

Sviny; 2. Vietnamci (Motor Č.B.); 3. Rudolfov; 4. Římov 

Oddíl vyhlásil soutěž o fotbalistu s nejlepším přístupem k reprezentaci TJ. 

Muži: Čestmír Staněk;  Dorost: Pavel Maršík; Žáci: Jiří Nečas 

Oddíl ledního hokeje měl svou činnost velmi ztíženou tím, že nebyl led. Přesto sehrál 18 

utkání, převážně na stadionu v Č. Krumlově. Stal se přeborníkem okresu z 8 oddílů. 

V kvalifikaci o postup do krajské soutěže se dvakrát utkal se Slavojem Č. Krumlov 5:5; 5:5; 

postoupil Č. Krumlov. 

Z uvedeného je vidět, že TJ Sokol vede si ve sportu dobře. 

V létech 1976-77 je TJ vedena předsedou Janem Housou, kterého v roce 1977 střídá 

Vladimír Koupal, předseda a Čestmír Staněk, místopředseda. 

Dokončuje se celková generální oprava domu. Ze starých maštalí 

a tzv. sodovkárny byla zbudována nová klubovna. Byla zrušena bytová jednotka, 

vybudována klubovna (jídelna) a kuchyňka. V mezipatře místo staré prádelny 

vzniká nová umývárna. V této době skončila éra hromadných zájezdů, obsazení 

noclehárny bylo minimální, nejvíce v době konání Země živitelky. Původní 

noclehárna se začala jevit jako nevyhovující novým požadavkům cestovního ruchu. 

Oslava výročí 25 let TJ Sokol a 50 let trvání fotbalu v Římově se uskutečnila roku 

1979. Konalo se slavnostní setkání sportovců a den otevřených dveří TJ. V tělocvičně 

se k této příležitosti uskutečnila výstava fotografií, dokumentů, pohárů, diplomů 

a různých archiválií. K večeru pokračovala slavnostní schůze, po níž následovala 

zábava. 

1979 Turistický odbor TJ Sokol Římov uspořádal velkou zdařilou akci „Zimní táboření na 

Kluku“ s účastí 84 táborníků. Zájem všech sdělovacích prostředků, ať již tisku, nebo rozhlasu, 

zajistil velkou popularitu TO a TJ. Věřím, že turisté neusnou na vavřínech a budou 

pokračovat ve své dobré činnosti. 
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Římovští sportovci a mládež již tradičně pořádají rozloučení s masopustem 

v podobě masopustních úterků. Společenské plesy pořádají každoročně, spolky 

organizací, chovatelů, sportovců, zahrádkářů a myslivců. Funguje mezi nimi velmi 

dobrá spolupráce. 

Se zahájením školního roku 1980/81 je část Sokolského domu využívána pro účely 

Domova mládeže – internátu pro studentky SOU obchodu a služeb 

v Č. Budějovicích. Toto bylo pro školu dočasným řešením, které se protáhlo na dobu 

tří let. Finanční efekt posloužil na výměnu zařízení, nábytku, ložního prádla včetně 

dek a polštářů. Začalo se uvažovat o přestavbě staré noclehárny, ke které se následně 

přistoupilo. Bylo zbouráno sociální zařízení a část dřevěné budovy noclehárny. 

V roce 1984 byla stavba zahájena, jako neinvestiční akce Z. Postavena byla první část 

jednopatrové budovy se sociálním zařízením turistické ubytovny. K využití 

ubytovací kapacity se naskytla možnost pronájmu pro školy v přírodě ze 

Sokolovského okresu. Stravování zabezpečil hotel Malše.  

Opětovně se oprášil sen bývalých sportovců na výstavbu tělocvičny. Byla objednána 

montovaná tělocvična „Chanos“ o rozměrech 40x19 metrů. Finančně by se podílel 

i okres Sokolov s příspěvkem ve výši jednoho milionu korun. Všichni jsme doufali, 

že Tělovýchova uvolní 2,5 milionu korun. Vše se jevilo velmi nadějně. Bohužel 

veškeré snažení skončilo a sen se opět rozplynul. 

Rovněž dochází na tábořišti v Hamru k vybudování sociálních zařízení a dřevěné 

montované chatky z demontovaných dílů obdobných jako na původní noclehárně. 

Chatka sloužila správci tábořiště, jehož funkci vzorně zastával František Persan. 

Roku 1982 umírá dlouholetý kronikář Václav Cvrček. Římovským kronikářem se 

stal v roce1984 Radomil Šťastný. Z nedopsané části a z poznámek Cvrčka doplnil 

zpětně kroniku a pokračoval velmi zdárně ve šlépějích svého předchůdce: 

1983 Mužstvo ledního hokeje obhajuje titul „Přeborníka okresu“ a má dvě utkání v hale 

zimního stadionu v Čes. Budějovicích. Vyhrálo s PF Č.B. 6:4 a Olešníkem 7:5. Letošní zima 

ani trochu není zimou. Náš zimní stadion v Římově je připraven, ale bez mrazu se led nedá 

udělat. Ovšem i v případě mrazu dělá led na okrese Č. Budějovice jen Římov, Petříkov a Týn 

nad Vlt.Odbor turistiky pořádal ve dnech 29. a 30. ledna tradiční zimní táboření, tentokrát 

na hoře Kohout. Rovněž pořádal 15. května jednodenní zájezd na Plzeňsko. TO se podílel jako 

spolupořadatel na konání krajského srazu učňovského dorostu a srazu turistů okresu Č.B. 
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V odboru ZRTV se zúčastňují pravidelných cvičení v místní tělocvičně žáci, žákyně, 

dorostenci, dorostenky, muži. Mužstvo LH obhájilo titul Přeborník okresu Č. Budějovice. Je 

jen škoda, že byla zrušena kvalifikace o krajský přebor z ekonomických důvodů. 

Skupina lyžařů uspořádala 27. 

února lyžařské závody všech 

kategorií. Zúčastnilo se 25 

závodníků. Škoda jen, že špatné 

počasí odradilo další. 

Prověrka. V pátek 21. října 1983 

navštívila Římov pětičlenná 

delegace ÚV ČSTV z Prahy. Tuto 

politicky výchovnou komisi 

vrcholného orgánu doprovodili 

zástupci KV a OV ČSTV v Čes. Budějovicích. Byla provedena prověrka práce TJ Sokol Římov, 

jako nejlepší vesnické organizace okresu Č.B. V krajském městě to byly TJ Škoda Č.B. VŠZ 

Č.B. pochvalně hovořila o práci TJ Sokol Římov. 

V prázdninových měsících začíná být ubytovací zařízení využíváno sportovními 

kolektivy mládeže, které využívají veškerá sportoviště v Římově. Hromadné 

ubytování v pokojích do 8 osob, nebo i v tělocvičně pro celý mládežnický kolektiv, 

to má bezesporu své výhody. Když dovrší sportovci dospělého věku, rádi 

vzpomínají a vracejí se do Římova. Alespoň jeden příklad za všechny – hokejista 

Tomáš Vlasák. Svoji letní přípravu zde nejednou strávil s hokejovým družstvem 

žáků Slavie Praha. Z jiných kolektivů fotbalisté Čechie Karlín, Jitex Písek, Škoda 

Č. Budějovice. Z dětských (pionýrských) táborů zde trávili svoje prázdniny žáci ze 

severočeského okresu Most. 

30. výročí TJ Sokol a 55. výročí kopané v Římově. K těmto výročím byl oddílem 

kopané uspořádán fotbalový turnaj. Pořadí turnaje: 1. Kaplice; 2. Čechie Karlín; 

3. Ševětín; 4. Sokol Římov; 5. Vyšší Brod; 6. Igla Č. Budějovice. 

Opět po delší době vystoupení pražských umělců v Římově. Organizačně zajišťovala 

Osvětová beseda k výročím TJ a k 100. výročí založení Hasičů v Římově. Na estrádu 

pražských umělců se do sálu pohostinství vměstnalo přes 300 diváků, zaplnili tak celý velký 

sál. Estráda se líbila, ze známých herců a zpěváků účinkovali Karel Štědrý, Pavlína 
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Filipovská, Judita Čeřovská, Kupšovský ml., Čejka a další. Na vysoké profesionální úrovni 

bylo zvláště vystoupení pražského mima Čejky. 

V rámci oslav 55. výročí založení kopané v Římově byla pořádána dne 17.listopadu schůzka 

bývalých aktivních i současných fotbalistů v Římově, tedy těch, kteří za Římov v té, které 

době hráli. Odpoledne se konala slavnostní schůze v sále pohostinství, na které byli všichni 

srdečně přivítáni. Slavnostní projev přednesl člen současného výboru oddílu kopané Míra 

Staněk. V následující besedě promluvili za hosty a bývalé aktivní hráče František a Jiří 

Papouškové z Prahy. Pro dobrou náladu hrála místní hudba Římovanka. Této zdařilé akce se 

zúčastnil značný počet bývalých hráčů i hostů. 

V lednu 1985 uspořádala místní TJ opět lyžařské závody. Zastoupeny byly všechny věkové 

kategorie, nejvíce mládež do 14 let. Již dlouhá léta nebyl zimní stadion s přírodním ledem tak 

využit jako letos. Místní hokejový oddíl i bruslaři z řad obyvatel využívali ledovou plochu po 

celý leden. 19. února se již tradičně konalo masopustní úterý pořádané sportovci. Průvod 

masek vyšel v 18 hod. ze Sokolovny do hostince za doprovodu Římovanky. Účast byla velká i 

z širokého okolí. Nadále probíhá akce Z – nástavba ubytovny. 

Rozvoj kopané dokladuje to, že máme v soutěžích opět tři družstva, žactvo, dorost a muže. 

Přátelská utkání hraje i mužstvo starých pánů. Velkou zásluhu na úrovni kopané v Římově 

má neúnavný organizátor Josef Koupal. Muži obsadili 1. místo ve své III. tř. Museli však 

sehrát o postup s Novými Hrady dva zápasy. Doma vyhráli 4:1 a zaslouženě postoupili. 

Trenérem byl Petr Kožant. 

TJ Sokol se stává baštou kopané pro celé široké okolí. Mládež přijíždí hlavně 

z Besednicka a Doudlebska. Do následujícího ročníku bylo přihlášeno i družstvo 

minižáků do 10 let pod vedením J. Cibulky a K. Tomana. Velmi zdařile si vedli muži 

i dorostenci v ledním hokeji.  

V tomto roce je zvolen nový výbor 

organizace Svazarm. Předseda Jiří 

Kolouch, Cvrček Martin, Strejček 

Oldřich, Baštová Vendula, Skůpa 

Stanislav. Zaměření činnosti na 

střelectví a automobilismus. Hlavní 

akcí na rok 1986 je vybudování nové 

tratě na Rallycross. 
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V únoru se podařilo udržet led na zimním stadionu. Zimního táboření na Kohoutu 

se zúčastnilo 40 odvážlivců. Družstvo fotbalistů vede Franta Dudák s asistentem 

Mírou Staňkem. V dubnu zahájena výstavba nové tratě Rallycrossu a úprava ZS i pro 

letní provoz. Vznikají kurty pro volejbal a tenis. 

Římované sportují – Římované se baví. Dne 14. června jsme přivítali sportovce z Římova 

u Třebíče. Byl sehrán turnaj v kopané Jendy Kožanta a turnaj v nohejbalu. 2. srpna se 

uskutečnil opět velký turnaj v kopané o Putovní pohár TJ za účasti šesti mužstev: 1. Čechie 

Karlín; 2. Jihostroj Velešín; 3. Sokol Římov; 4. Sokol Jankov; 5. Spartak Kaplice; 6. Sokol 

Přítluky. Hezky upravené tábořiště Hamr navštívilo spousta stanařů. V září byla dána 

do provozu nová budova ubytovny TJ Sokol. Začala též likvidace zbylé části původní dřevěné 

noclehárny. Začínají přípravné práce na výstavbu 2. části budovy. Velmi agilní TJ Chatař 

spolu s občany Dolní Stropnice pořádá mimo sportovních akcí i řadu kulturních akcí. Pořádá 

se řada turnajů v odbíjené v různých kategoriích, fotbalová utkání v Římově. Vystupuje 

známý soubor Hradišťan s cimbálovou muzikou z Uherského Hradiště. 

V říjnu jsou plně využívány školou v přírodě ubytovny TJ. V té starší i v té nové, kde je 

k dispozici 6 pokojů, 30 lůžek a moderní sociální zařízení. Na nové ubytovně odpracovali 
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místní sportovci i občané celkem 26 375 hodin, z toho 18 849 hodin zdarma. Jsou zde 

ubytovány dvě třídy školy v přírodě ze západočeských okresů. Na místním hřišti je tudíž stále 

živo a děti plně využívají zdravý jihočeský vzduch. Nově zbudovaná autokrosová dráha byla 

8. listopadu náležitě ozkoušena. Uskutečnily se závody nazvané Setkání mistrů. Závody byly 

přenášeny Českou televizí. O celkový zdar se zasloužil celý výbor, bratři Cvrčkové, Moravec 

Jiří, Přibyl Petr a další. 

Z činnosti oddílů v ročníku 86/87 obsazují naši hokejisté hezké 4. místo, vezmeme-li 

v úvahu, že mužstvo bylo doplněno pouze z vlastních hráčů a odchovanců, oproti jiným 

týmům doplněných o bývalé ligové hráče Motoru. 

Že turistický oddíl pracuje aktivně možno hodnotit, když se seznámíme s akcemi, které 

oddíl pořádá. Účastní se „Švejkovy 50“, 100 j.km. zájezdy Kutnohorsko, splutí Malše, „Zlatý 

okruh“ turistický sraz v Hamru. Brigádnickou činností zhotovena nová kovová lávka. 

Kopaná – Turnaj J. Kožanta: TJ Sokol Římov, TJ Chatař, Tatran Loučovice, Sokol Hodějovice; 

Turnaj o Putovní pohár: TJ opět nasadilo šest mužstev. Urputné boje po celý den, 

k překvapení všech vítězí místní TJ Sokol. Hojně se sportuje i na nových plochách zimního 

stadionu – nohejbal, volejbal, tenis. 

Novým předsedou TJ Sokol Římov se stává Koupal Josef, místopředsedou Havel 

Václav.  

TJ spolu s Osvětovou besedou a Svazem žen uspořádal pro místní občany v restauraci 

Malše zdařilou módní přehlídku. Uspořádali ji žákyně SOU místního hospodářství Č.B., 

následnice děvčat, které byly v minulosti ubytovány v Římově. Hudební doprovod obstaral 

Ludvík Petr, slovem Alena Srbecká. Část návrhů René Konečný. Velký úspěch a hojná účast. 

Ubytovací zařízení využívají opět sportovní 

kolektivy mládeže. V plné síle ožilo tábořiště 

Hamr.  

TJ Sokol kupuje další autobus a plechovou 

garáž. Řidiče J. Řídela st. střídají J. Štrob, V. 

Beran a D. Koníček 

V roce 1988 bylo jedno výjezdové zasedání OV 

ČSTV Č. Budějovice u nás v Římově. Při jednání 

byla provedena kontrola činnosti a zařízení TJ 

Sokol, za účasti zástupců KSČ, MNV a NF. Bylo zároveň jednáno o další výstavbě v areálu 
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TJ sauny, tělocvičny, ale i veřejného Tábořiště v Hamru. Celková činnost TJ byla hodnocena 

velice kladně. Při této příležitosti vystoupil místopředseda OV ČSTV Biderman a řekl, že OV 

plně podporuje výstavbu tělovýchovného střediska Římov. 

Opětovně zdařilá činnost všech oddílů TJ a AMK Římov – televizní přenos. V sezóně 88/89 

oddíl LH dosáhl v závěru velmi dobrých výsledků. Mužstvo mužů postoupilo do finálové 

skupiny okresního přeboru. V Č.Krumlově vyhráli Putovní pohár předsedy ONV. 

Kopaná Turnaje starých pánů J. Kožanta o Putovní pohár TJ. 

Vydařené masopustní úterý včetně koledníků. Družební styky s Římovem u Třebíče 

a s Přítluky na jižní Moravě. Obliba tábořiště Hamr. TJ Chatař spolu s osadním výborem ve 

Stropnici uskutečnila zdařilé akce ke 100. výročí hostince. Hostem opět cimbálová muzika 

Hradišťan a Žalman – Lohonka. 

Osmdesátá léta lze hodnotit po stránce sportovní, ale i kulturně společenské, 

vysoce kladně. Dosahovalo se dobrých výsledků v soutěžích ledního hokeje 

a kopané. Fotbalisté hráli v letech 1980-85 III. tř; 1986-90 OP.   

V roce 1991 vznikl nový oddíl hokejbalu v jehož čele stál Petr Mikoláš. Sportovní 

činnost TJ Sokol měla dobré zázemí, vybavení, nadšené a obětavé organizátory, 

činovníky a trenéry. Širokou členskou základnu tvořila především mládež a děti. 

Nejsou opomíjeni ani starší členové, ani spoluobčané důchodového věku. Zvláště 

pro ně uspořádal turistický odbor 20 jednodenních poznávacích zájezdů, 

pro zdatnější milovníky hor třikrát zájezd na Slovensko. Nízké a Vysoké Tatry, 

Slovenské Rudohoří. Zájezd do Jeseníků, nejednou Velká Pardubická.   

Oddíl kopané TJ Sokol uspořádal dne 25. listopadu k 35. výročí založení TJ Sokol a 60. 

výročí kopané v Římově setkání sportovců a členů, kteří se v přítomnosti i v minulosti podíleli 

na činnosti Sokola Římov. Na programu bylo dopolední fotbalové utkání žáků, ve 13 hod. 

utkání místních fotbalistů s juniorkou Dynama. Po celý den se konal den otevřených dveří ve 

všech prostorách zařízení TJ s výstavou fotografií, písemností a pohárů, hlavně pro účastníky, 

kteří v současné době již nebydlí v Římově. Slavnostní setkání pokračovalo od 16 hod. v sále 

restaurace Malše. Při společné večeři pak vyhrávala k tanci a poslechu hudební skupina Kapři. 

I přes špatné počasí dobře organizované, hezká sportovně společenská akce v Římově. 

V čase průběhu setkání se konaly v Praze i v jiných velkých městech včetně 

Č. Budějovic demonstrace po událostech 17. listopadu. O dění a rychlém spádu 

událostí účastníky jezdili informovat přátelé a vysokoškoláci z Č. Budějovic. 
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Po slavnostní schůzi se pokračovalo vesele i přesto, že někteří pospíchali domů 

k televizním a rozhlasovým přijímačům. 

Zkraje devadesátých let dochází k určité stagnaci i zániku společenských 

organizací. Nejinak tomu bylo i v Římově. Dobře rozjeté oddíly TJ Sokol však 

pokračovaly ve své činnosti a soutěžích. 

Z kroniky roku 1990: Tradiční turnaj o Putovní pohár Sokola Římov v kopané se 

uskutečnil dne 28. července na místním hřišti. Zúčastnilo se jej celkem šest mužstev, mimo 

pořádajícího Sokola ještě Metro Blansko, Tatran Prachatice, Igla Č.B., Čechie Karlín z Prahy 

a SK Mladé. Turnaj skončil nečekaným úspěchem domácího mužstva, který ve finále porazil 

SK Mladé 2:1. Hrálo se po celý den za hezkého slunečného počasí a průměrné divácké 

návštěvy. 

V současné době, kdy nastolovaná demokracie umožňuje občanům Římova a okolí podívati 

se do sousedního Rakouska pouze na platný cestovní pas, vznikají hromadné autobusové 

zájezdy. V naší obci tyto zájezdy organizoval Sokol Římov pod vedením V. Koupala. Určené 

trasy byl blízký Linec, dále pak Salzburg a Solnohradská jezera. Pro tento zájem byl zájezd 

opakován třikrát a jednou se jelo do Benátek v Itálii. Těšily se značnému zájmu našich 

obyvatel.  

Současné umístění fotbalového mužstva Sokol v měsíci říjnu tohoto roku je nejlepší v celé 

historii TJ Sokol. Římov je na prvém místě, hraje výbornou kopanou a bez ohledu na konečné 

umístění podzimní soutěže okresního přeboru je to velký úspěch římovské kopané. Nemalou 

zásluhu na současných výborných výsledcích má jistě trenér Petr Kožant, jehož tréninkové 

metody rozhodně mužstvu svědčí. 

V neděli 28. října se konal 

mezinárodní rallycross v Římově. 

Na startu bylo asi 30 jezdců, z toho 

tři z Rakouska, dva z Litvy, po 

jednom z Německa a Švédska, zbytek 

pak tvořili českoslovenští závodníci. 

Nepřijeli přihlášení Maďaři. Zvítězil 

Hofer z Rakouska před našim 

Nováčkem. Závodu přihlížely asi dva 

tisíce diváků oproti dřívější průměrné návštěvě pěti tisíc diváků. 
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Devadesátá léta: Tábořiště v Hamru v roce 1993 bylo celkem slušně obsazeno 

turisty a výletníky. Pro vylepšení služeb byla část chatky využita na prodej 

občerstvení, které zajišťovala Jindřiška Houšková. Málo byla využívána turistická 

ubytovna. Ubyly především zájezdy, ale i kolektivy dětí. Ubytovna byla využívána 

kratšími pobyty rodin. Přesto se podařilo ubytovnu opět obsadit školou v přírodě 

z okresů Sokolov a Most. Stravování bylo zabezpečeno ve školní jídelně. Škola prošla 

rekonstrukcí sociálních zařízení a zřízení tělocvičny. Škola v přírodě využívala 

i učebny naší školy. I když se všem účastníkům u nás moc líbilo, tak pro nedostatek 

finančních prostředků byla škola v přírodě v Římově zrušena. Turistickou ubytovnu 

začali využívat kolektivy sportovců, zvláště v letních měsících. 

Ubytovny u nás v Římově využila velká skupina dětí z Německé spolkové republiky pro 

svůj prázdninový pobyt. Strávili zde část svých prázdnin a uvedli, že byli u nás velmi 

spokojeni. Z dalších kolektivů v ubytovně cvičenky kursu aerobiku z celé ČR. Svůj tréninkový 

tábor si rozložili junioři a dorostenci Dynama. Další týden i žáci téhož oddílu. V roce 1997 

např. příslušníci Francouzské katolické školy. U nás se jim opravdu líbilo a tak si pobyt 

prodloužili na úkor dovolené v Nových Hradech. Po roce se opět vrátila na týden skupina žen 

aerobiku. Na novou podzimní sezónu se připravovali fotbaloví žáci Čtyř Dvorů, Dynama 

Č.B., ale i italské hokejistky a řada dalších zajímavých mládežnických klubů. 

V dubnu 1995 probíhá tentokráte velká rekonstrukce Sokolského domu zvaného 

též U Burdů, který vedení TJ Sokol pronajalo podnikatelům P. Okrouhlému 

a Zd. Čadkovi na několik let za účelem zřízení restaurace s výhledem stravování 

pro ubytované hosty. V únoru 1999 zde končí svoji činnost. TJ Sokol prodává 

budovu na osmileté splátky Iloně Michaelové, která otevírá hostinec pod novým 

názvem Modrý džbán dne 1. dubna 1999. 

Po delší době se opět konaly u nás v Římově závody rallycrossu . Tentokrát jako mistrovství 

České republiky a tak účast byla výborná. Diváků bylo o něco více než obvykle, k čemuž jistě 

přispělo i hezké sluneční počasí. Římovští pořadatelé se zhostili svého úkolu opět velmi dobře. 

Průběh závodů komentoval Josef Koupal. V dalších letech se opakovalo několikrát 

mistrovství ČR, volné závody, hobby rallycross, dráhu a průjezd Římovem využívá 

Rally Č. Krumlov. 

Devadesátá léta v oddílech kopané. Každoročně se uskutečňuje turnaj o Pohár TJ 

Sokol v kopané, vždy se šesti kluby zvučných jmen. V soutěži si fotbalisté vedli 
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velmi slušně. V letech 1990-2000 hráli okresní přebor. Výjimkou byl rok 1994, kdy si 

zahráli v I.B. Své soutěže pořádaly i mládežnické kolektivy. 

V sobotu 1.listopadu 1997 se hrálo fotbalové utkání OP, ve kterém se utkal domácí Sokol, 

toho času druhý v tabulce, s první Slavií Č.B. Utkání skončilo nerozhodným výsledkem 2:2, 

čímž Budějovičtí zůstali na prvním místě a Sokol Římov na druhém. Tradiční letní fotbalový 

turnaj o Putovní pohár se konal 2. srpna 1998. Koná se každoročně a toto byl již 23. ročník. 

Hlavním, neúnavným organizátorem je J. Koupal. Jako čestný host se zúčastnil zakládající 

člen oddílu kopané v Římově a bývalý hráč Emil Mertl, nyní žijící v Praze. Pořádající 

mužstvo neobhájilo loňské prvenství a obsadilo 4. místo. První byl Sokol Jankov. 

Pro zajímavost z rodilých Římovanů hrají za mužstvo Římov pouze dva a to Vít Koupal a Jiří 

Majer. Po mnoha letech opět možno vidět ty nejmenší žáky, učí se fotbalovou abecedu. Římov 

má mužstvo žáků a o jejich vedení a přípravu se starají Karel Mikeš, Petr Fiala a Jiří Cibulka. 

Výsledky podzimu: kadeti ve své soutěži obsadili 6. místo; mladší žáci na okresní soutěž desátí. 

Oddíl kopané uspořádal v listopadu zájezd do Přítluk, kde sehráli dvě utkání. Mužstvo 1:1 

a přátelsky i starší páni. 

Mimo kopané se hraje v Římově i druhý nejpopulárnější sport a to lední hokej. Společný 

okresní přebor Č.K. + Č.B. se hraje na zimním stadionu v Č. Krumlově . Dosavadní známé 

výsledky jsou Římov – Vltava Č. Krumlov 11:0; Ř. – Hluboká 3:4; Ř. – Loko Č.B. 1:1. TJ 

Sokol lední hokej hrál i v ročníku 1999/2000 soutěž okresního přeboru a umístil se na 5. místě, 

což je jistě k místním podmínkám velice dobrý výsledek a oddíl si zaslouží uznání. 

22. července 2000 měli v Římově sraz zájemci o poměrně novější druh míčového sportu 

plážového volejbalu. Hrálo se na nově zbudovaném hřišti u koupaliště pod přehradou 

(u Špičáku). Turnaj se hrál „O pohár starosty obce.“ 

Z dalších oddílů si velmi dobře vede hokejbal. Římovské družstvo hraje 

pod názvem VCHS – Výjezdní chlastací skupina. Dosahují stále dobrých výsledků. 

Na domácí zápasy mají pronajaté hřiště v Plavě. 

Mimo mistrovské soutěže se uskutečňuje celá řada akcí sportovně kulturních např. 

Ten římovský malý můstek. Jednalo se o odpoledne plné zábavy, originálních vážných 

i nevážných her na vodě, na souši pro mladé i odrostlé na koupališti u Špičáku. 

Otevřením hranic se turistům naskytly ohromné možnosti. Umožnil se především 

vstup do bývalé vojenské zóny příhraničí s Rakouskem a Německem. Turisté pod 

vedení Vl. Koupala, Josefa Poncara, Ctibora Housky, Miluše Krištofové uskutečnili 
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až neuvěřitelných 74 zájezdů, jednodenních i vícedenních. Z toho se 20 z nich 

uskutečnilo v ČR, dalších 40 v Rakousku a Německu. Jak již bylo uvedeno z kroniky 

roku 1990: Linz, Salzburg, Benátky. Další Mnichov, Pasov, Totes Gebirge – Mrtvé 

pohoří několikrát, Gosau, Dachstein, Traunstein, Schladminské Taury, 

Solnohradsko, Krimmelské vodopády a další významné vrcholy Alp. V roce 1998 

byly zahájeny zájezdy do lázní Bad Füssing. Za tři roky celkem čtrnáctkrát. Turisté 

se podíleli i s ostatními oddíly na řadě dalších zábavných akcích.  

Turistický odbor pořádal 29. května zájezd do Alp. Tentokráte byl zájezd určen pouze 

pro vyspělé, fyzicky zdatné turisty, kdy všichni účastníci zájezdu podnikli náročnou 

vysokohorskou tůru Höllengebirge – Brunnkogel.  

Římovský světový rekord, tak nazval kronikář R. 

Šťastný pokus nacpat se do lípy. Jistě největší atrakcí 

Římovské podzimní poutě (96) byl pokus o světový 

rekord i zápis do Guinnesovi knihy rekordů v této 

netradiční disciplině – jaký počet lidí se vejde do 

prastaré, duté lípy. Celý pokus se nakonec zdařil. Tato 

stará lípa stojící před kostelem dříve měřila asi 30 m 

výšky, v současné době asi 12m, objem kmene je asi 

8m. Při čištění dutiny lípy byly vyvezeny tři 

náklaďáky ztrouchnivělé hmoty……..Starosta obce 

Vl. Koupal vysvětlil význam akce, postup a 

bezpečnost. Za vyhrávání hudby Pavla Kožanta 

„Římovanky“ se do lípy vměstnalo 33 připravených 

sportovců fotbalistů. Pak došlo na ostatní 

dobrovolníky. Mezi 17 dobrovolníky byl např. M. 

Beneš primátor Č.B. a také jedna žena. Poslední 51. se 

vměstnal starosta obce.  V r. 1997 před jarní poutí za účasti České televize a Pelhřimovské 

agentury „Dobrý den“ se rekord opakoval. Do lípy se vměstnalo 55 fotbalistů, tedy pět 

fotbalových manšaftů.  

 Doba počátku třetího tisíciletí se vyznačuje nejen vysokou sportovní aktivitou, ale 

i brigádnickou činností. Povodněmi v r. 2002 byl značně poškozen majetek TJ Sokol 

i TJ Chatař, nejvíce v povodí vodních toků. Zbudované hřiště beach volejbalu pod 
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přehradou bylo smeteno. Obdobně v chatových osadách společenské chatky, 

posezení včetně částečně vybudované lávky pod přehradou, ale také lávky v povodí 

Stropnice. Zdevastované tábořiště, poničená lávka, zanesený celý splav, kde bylo 

nutné odtěžit naplavený materiál. Materiál byl použit do cest a na vyrovnání bývalé 

skládky u ZS. Na této ploše byly zbudovány dvě hřiště plážového volejbalu. 

Na místo zničené chatky na tábořišti, byla vystavená nová chatka, která se stává 

majetkem obce. V březnu 2004 začíná jednání a strasti plná cesta o stavbě areálu 

nového hřiště. V říjnu schvaluje ZO změnu v územním plánu obce. 

O sportovní činnosti je v římovské kronice přes devadesát záznamů. Jaký by byl 

R. Šťastný kronikář, celý život nadšený Slávista, kdyby opomenul nějaké záznamy 

o kopané v Římově. Svoji kronikářskou činnost končí po 20 letech v červnu 2004. 

Novou kronikářkou se stává Marie Bártů (Kůzlová), která popisuje sportovní dění 

ještě podrobněji. Družstvo mužů vedené trenéry: Fr. Dudáka, Petra Kožanta, Standy 

Řezáče, P. Randy, Kostečky, Podruha a dalších, dosahovalo někdy vynikajících, jindy 

více či méně dobrých výsledků.  Každoročně se konají turnaje o „Pohár TJ Sokol“ 

obsazované vždy šesti mužstvy. O kvalitní zabezpečení a organizaci se postaral Josef 

Koupal s dalšími činovníky.  

Veselý záznam z kroniky: Deník Jihočeské listy otiskl dne 23. srpna 2001 ve sportovní 

rubrice tento text: „Český reprezentant Karel Poborský z Lazia Řím se snaží přejít přes Nilase 

Jensena z FC Kodaň v odvetě 3. kola ligy mistrů v Římově, ve kterém domácí vyhráli 4:1 

a jsou v hlavní soutěži.“ Šotek se vloudil a zaměnil slavný Řím za méně slavný Římov. 

Oddíl přihlašuje do sezóny 2003/04 pět mužstev. Mužstvo mužů, dorostence, starší 

i mladší žáky a kadety. Tolik mužstev ještě v Římově nebylo. Výsledky předcházejícího roku: 

Muži OP 9. místo; kadeti okres. soutěž druzí; starší žáci OP sedmí. Josef Koupal získává cenu 

Okresního fotbalového svazu za rozvoj fotbalu a neustálou činnost pro sport v Římově. 

Rok 2004 byl oslavou 75 let kopané v Římově. Poprvé hraje v soutěži pět mužstev. Muži 

vyhráli OP, vyhráli také XXIX. ročník o Pohár TJ. Dorost hrál po osmi letech, 13. místo, 

kadeti 2., ml. žáci 4., starší žáci 5. Umístění podzim 2007. Muži Krajský přebor IB skup. A 

14. místo, dorost OP 1.; starší žáci OP 3.; mladší žáci 1. Mladší žáci se stávají v ročníku 

07/08 tak jako v r. 04/05 Přeborníkem okresu Č.B. Starší žáci v ročnících 2007/08 a 08/09 

Přeborníci okresu. V r. 2007 má kopaná šest mužstev. Vedoucím mužstev byl Poisl Fr. mladší 

a starší přípravku vedl spolu s trenéry T. Fialou a M. Mičanem. Nejmladší přípravku vede 
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J. Carda. Mladší a starší žáky trénují J. Nedorost, K. Paule a Vl. Sládek. Dorostu se věnují 

K. Mikeš, P. Fiala. Mužstvu v krajském přeboru se věnují Standa Řezáč, Franta Jaroš a Pavel 

Polák. V družstvech mládeže a dětí je přibližně 100 kluků a tak se říká v okolním fotbalovém 

světě Římovská fotbalová škola. 

Hokejbal – tento nový sport v Římově zapustil kořeny a postupem doby jej začali 

hrát i hokejisté z toho důvodu, že pro velké finanční náklady byla činnost oddílu 

ledního hokeje zastavena. Oddíl hokejbalu založila parta nadšenců vedená Petrem 

Mikolášem. 

Hokejbal je mladý sport, obdoba pozemního hokeje. Nehraje se zahnutými hokejkami, ale 

používají se hokejky ledního hokeje s tenisovým míčkem. Hraje se na asfaltové ploše 

s mantinely. V Římově jsou dvě mužstva zapojené v soutěži Asociace hokejbalového klubu 

(AHbK). Družstvo A soutěží v Okresním přeboru a družstvo B v Okresní soutěži. 

V uplynulé sezóně 2006/07 se tým VCHS umístil na 8. místě, tým B na 10. místě Okresního 

přeboru. Do další sezóny se provedly změny. Jeden tým zůstal v OP a druhý se přihlásil 

do nejnižší soutěže AHbK ČR. Po polovině soutěže jsou mužstva na 1. a 7. místě. V únoru 

2010 se týmu hokejbalu TJ Sokol VCHS velice dařilo. Tým se posunul na konečné páté místo. 

Oproti minulému roku se výrazně zmenšil počet hráčů.   

V tomto desetiletí se uskutečnilo opět mnoho dalších sportovních akcí v podobě 

turnajů, soutěží, nebo jen tak pro radost a zábavu. Několikrát se uskutečnil „Ten 

římovský malý můstek“, zajištění dětských sportovních dnů, turnaje ve stolním 

tenisu, v odbíjené, nohejbalu. Na novém hřišti plážového volejbalu se opět navázalo 

na přerušený turnaj po povodních o Pohár starosty obce. Po několika dlouhých 

letech se podařilo dojednat s Povodím Vltavy možnost každoročního splutí Malše.  

Rallycross se ještě několikrát uskutečnil o Český pohár a Mistrovství ČR. 

Rallye Č. Krumlov, kromě průjezdu využilo i římovský okruh, který se stal 

v těchto závodech velmi atraktivní. V ročníku 2003 došlo k havárii u hřbitova se 

šťastným koncem, nejen pro závodníky, ale i pro neposlušné diváky. V roce 2004 se 

na okruhu jely poslední závody. Rallye v Římově se jezdilo přibližně 20 let. Činnost 

byla ukončena rozpadem činovníků a především kvůli finančním nákladům 

na přestavbu, aby trať vyhovovala novým požadavkům včetně bezpečnosti.  

Turistický oddíl má v Římově dlouhou tradici. Činnost jak již bylo uvedeno zahájil 

bývalý skaut pocházející z Třeboně Sváťa Třešňák. V prvních letech mu byli 
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nápomocni mladíci Fr. Mertl, Fr. Kápar, J.Šindelář, L. Mejdrech a Josef Koupal st, 

který po odstěhování Sváti, převzal vedení. Činnost turistů se vždy odvíjela 

především zájmy. Po této počáteční době přišla doba 100 j.km. Plnění odznaku 

zajišťovalo více mladých vedoucích. L. Kolářová, L. Kožantová, Zd. Kápar, Vl. 

Koupal, Zd. Kučera, I. Oudová, L. Bartyzal, I. Studená, R. Michlová, L.Jirková a řada 

dalších. Dále pokračovali i starší členové V. Trs, p. Ferus, p. Persan. V souběhu se 

100 j.km vzrostl zájem nejprve o jednodenní, zájezdy, později i vícedenní. V r.1972 

převzal za Josefa Koupala vedení oddílu Vladimír Koupal, který pokračuje 

v nastoupeném trendu. V r. 1975 přicházejí turisté výstavbou vodního díla Římov 

o Sokolskou chatu. Činnost v následných letech již byla popsána.  

V letech 2000-2010 připravili J. Poncar, Vl. Koupal, L. Krištofová, V.Bicek, 86 

zájezdů, z toho 48 ozdravných zájezdů do lázní Bad Füssing, 21 poznávacích 

jednodenních a devět dovolenkových vícedenních na 5-7 dní. Krkonoše; Steiner – 

Konigssee; Slovensko – Vysoké Tatry, Smokovec; Jeseníky; Slezské Beskydy; 

Slovensko – Liptovský Mikuláš; Slovensko – Nízké Tatry; Broumovský výběžek; 

Jizerské hory – Polsko.   

Ze zápisů kronikářky M. Bártů: Pro občany Římova a přilehlého okolí bylo uspořádáno 

několik jednodenních zájezdů a jeden týdenní. V červnu byl uspořádán zájezd 

na Traunskensee – Malý a Velký Sonnstein, Erkogel – Spící Řekyně. V září se turisté podívali 

do Bavorského lesa, na Třístoličník a poté na Trojmezí, kde je hranice tří států. Nad krásami 

Jižních Čech se nadchli turisté v říjnu, kdy prošli Písecké hory. Vícedenní zájezd byl 

uspořádán v srpnu na Moravsko – Slovensko – Polské pomezí, Beskydy a Krakov. Zde zastihla 

cestou autobusem návštěvníky velká voda – povodně ve Slezku. Uskutečnily se čtyři zájezdy 

do Bad Füssingu. Poslední túra na shození povánočních tukových polštářků se uskutečnila 

jako vždy 27.12. Rovněž se začínají do činnosti turistů zařazovat cyklo výlety organizované 

CK Saturn – příhraničím Maďarska, Rakouska a Slovinska. Cyklo výlety pro nás zajišťuje 

J. Hanzalík a R. Langer. Velké oblibě se těší závěrečný zájezd s posezením a muzikou 

„Podzimní toulky“. Jedou vždy dva autobusy. 

Druhá dekáda současného století se vyznačovala též stavebním elánem. 

Po osmiletém úsilí nejenom zásluhou výboru TJ Sokol, ale i všech možných institucí 

včele s OÚ Římov, stavebními firmami, které v té době působily v Římově 

na výstavbě sídliště Na Hájcích, všemi příznivci a sportovci, kteří vypomohli nejen 
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finančně, ale i výpomocí známostmi ve věcech nám v té době neznalých vzniklo 

nové fotbalové hřiště. Slavnostního otevření se dočkalo 1. září 2012, kdy se 

uskutečnilo fotbalové utkání s herci filmu „Okresní přebor“. Divácká účast kolem 

2000 osob. Velkou zásluhou senátora Tomáše Jirsy se podařilo TJ Sokol spolu s obcí 

Římov získat finanční dotaci Nadace ČEZ v r. 2014 na vybudování dětského hřiště 

na přilehlém pozemku nového hřiště kopané.  

Naši sportovci upravili areál bývalého zimního stadionu, dnes pod názvem sportovní areál 

Holly Valley. Několik tun škváry, několik tun antuky, zbrusu nový plot a plno práce. Díky 

dotacím na sportoviště poskytovatelem JčK bylo možné upadající areál zrekonstruovat. 

Výsledkem jsou dva kurty na nohejbal a volejbal. Kurty může využívat kdokoliv, kdo má chuť 

sportovat. 

Turnaj v nohejbalu se uskutečnil 16. září v prostoru nových antukových hřišť. Tento se 

konal za pěkného počasí po dvaceti letech. Sešlo se devět dvojic, které na dvou hřištích bojovaly 

o pohár vítěze, který byl celé roky uschován u vedoucího Karla Tomana st. Organizačně oddíl 

zajišťuje Říha David. 
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Za nádherného letního počasí se uskutečnil 9. července 2011 první ročník 

beachvolejbalového turnaje dvojic a 6. srpna již šestý ročník turnaje trojic o „Pohár starosty 

obce“. Organizačně zajišťuje Hochová Katka. 

Turnaje plážového volejbalu a nohejbalu získaly na popularitě a konají se 

pravidelně každý rok. V letních měsících jsou hřiště hojně využívána. Obdobně se 

daří i tzv. malému fotbálku pánů a kluků, kteří nehrají v soutěžích kopané. Scházejí 

se pravidelně každou neděli v odpoledních hodinách. I v tomto malém fotbálku 

hráčů nad 30 let se hraje každoročně turnaj. Organizačně zajišťoval Petr Mikoláš, 

v současné době Jan Carda. 

Obec zbudovala v těsné blízkosti hřišť Holly Valley Minibikerpark pro mládež 

i celé rodiny. Na starém hřišti vzniklo venkovní workoutové hřiště. Jedná se o čtyři 

fitness prvky s dopadovou plochou. 

Hokejbal. V neděli 10. dubna 2011 skončila zápasem o třetí místo s týmem HC Cardiax 

dvacátá sezóna pro místní hokejbalový oddíl TJ Sokol Římov VCHS. Mužstvo skončilo na 

4. místě. Po reorganizaci soutěží AHbK ČR hraje tým druhou ligu, která má celkem deset 

účastníků. V polovině soutěží nového ročníku mužstvo na předposledním místě. Nedobré 

výsledky VCHS poznamenala ztráta na místě brankáře, kterou se nepodařilo ještě zcela 

nahradit. Organizačně zajišťuje Vladimír Schausberger. 

V sobotu 16. července 2011 byl uskutečněn také turnaj dorostu. Soutěžili mezi sebou 

a takto skončili hoši: 1. TJ Sokol Římov; 2. FK Boršov; Sokol Kamenný Újezd; 4. FC Velešín. 

Dne 23. července se uskutečnil již 36. ročník turnaje TJ Sokol o „Putovní pohár mužů“. Oddíl 

je stále zapojen v soutěžích pod trenérem Tomášem Kohoutem. Žactvo trénuje Pavel Crkva.  

Rozjetí turisté opět uskutečnili v tomto desetiletí pestrou škálu zájezdů. Celkem 

šestatřicetkrát se uskutečnil zájezd do Bad Füssingu, někdy i se dvěma autobusy. 

Za poznáním naší vlasti a do Alp bylo uskutečněno 41 zájezdů, z toho čtyři třídenní 

a osm vícedenních: Hrubý Jeseník; Slovensko – Polsko; Pálava; Krušné hory; 

Krkonoše; Beskydy; Orlické hory a nezapomenutelný zájezd v r. 2017 na Ukrajinu – 

Podkarpatskou Rus s ubytováním v Koločavě. Své celoroční snažení turisté hodnotí 

vždy na závěr roku posezením, hodnocením a plánováním na další rok. Na úplný 

závěr roku si každého 27. prosince odskočí na Kleť tzv. „Odmašťovacím vejšlapem“. 

V r. 2016 se stává předsedou TJ Sokol Římov Pavel Crkva. 
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Ve výpisu římovského sportu nemůže chybět ani volná činnost; např. stolní tenis, 

otevírání, zamykání a splutí Malše, volejbalové a nohejbalové turnaje, vycházky 

a cyklo výlety TJ Chatař Dolní Stropnice. Již pátým rokem se do Římova sjíždějí 

sportovci z širokého okolí na charitativní akci „Římovský běh pro úsměv“, na jejíž 

organizaci se podílejí T. Fuxová, K. Vášová, A. Jarošová, P. Prokešová 

a T. Panochová.  Cílem projektu je poskytnout účastníkům sportovní i společenský 

zážitek, a především získat finanční prostředky na pomoc postiženým dětem. 

Sportovní a tělovýchovnou činností procházejí i naši mladí hasiči z SDH Římov pod 

vedením M. Přitasilové. O dobrou reprezentaci Římova se již potřetí postarali 

sportovci Adam Sochacký, Láďa a Eliška Dvořákovi, Martin Kollar a další svojí 

účastí na nejprestižnějším štafetovém běžeckém závodu v ČR „Vltava Run 2019“, 

kdy jeden tým během jednoho víkendu urazí 360 km dlouhou trasu podél Vltavy ze 

šumavských hvozdů až do Prahy. Pátého ročníku se zúčastnilo 300 týmů, tedy 3500 

závodníků. Římovští obsadili pěkné 94. místo.  

Je nutné též připomenout akce potápěčů Kalmár Velešín – Římov v čele 

s předsedou Stand. Skůpou. V Římově se připomínají vždy každoročním vánočním 

potápěním pod přehradou.   

Nejmladším oddílem TJ Sokol je oddíl lukostřelby. Koncem r. 2015 vstoupili 

v jednání s výborem TJ Sokol bratři Karel a Pavel Tomanovi a manželé Petr a Iveta 

Mikešovi o možnost založení oddílu pod TJ Sokol. Po zvážení možností, vybudování 

zázemí a příslibu pronájmu vhodných pozemků byl založen oddíl lukostřelby TJ 

Sokol se zažitým názvem v zahraničí Itaclub (ITA). Veškerý movitý majetek 

lukostřeleckého parkuru je ve vlastnictví TJ Sokol, který je jeho provozovatelem. 

Financování areálu je zajišťováno příjmy, které tvoří členské příspěvky a startovné 

na závodech. Partou římovských nadšenců: Davida Říhy, Víti Koupala, 

Vl. Schausbergera a dalších, vzniklo přestavbou bývalých šaten ZS zázemí: klubovna 

se sociálním zařízením a sprchami, také místnost k uskladnění nářadí a dalšího 

potřebného materiálu. Provoz parkuru byl zahájen 21.května 2016 lukostřeleckým 

turnajem. Následně se konaly turnaje: Mistrovství ČR, Nord Cup (Rakouský pohár), 

Český pohár, Country turnaj. Karel Toman vyhrál dvakrát Nord Cup. 

Na vývoj tělovýchovy a sportu měli nemalý vliv sportovci a osobnosti, kteří byli 

spjati s Římovem a D. Stropnicí. Byli jmenováni Pražští, kteří stáli u zrodu 
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římovského fotbalu. Mezi chataři bylo nemálo velkých sportovců a příkladů 

ostatním. Jedním z největších byl Josef Němec, boxer bronzový olympionik z Říma 

1960, mistr Evropy. Z Římova vzešlo i mnoho sportovců, kteří posílili kopanou 

ve vyšších soutěžích. Hodně školáků zazářilo v mládežnických, přeborech 

a soutěžích. Málo víme o těch skromných, kteří žijí kolem nás, nebo jsou nějakým 

způsobem spjati s Římovem. Příkladem je Miloslav Hosenseidl, několikanásobný 

mistr ČR a mistr Evropy 2019 za týmy v rybolovu – muškaření. Dále mistr Evropy 

muškaření v týmech 2004 Josef Hanák. Iveta Mikešová je mistryní Evropy 

a několikanásobnou mistryní ČR v lukostřelbě. Jakub Babka je ligovým hráčem 

ledního hokeje. 

Karatisté, kluci od nás, Filip 

Hluštík, Jiří Krych a Jan Koudelka 

(Plav) spolu se svými 

spolupracovníky 

z českobudějovického Fight Clubu 

uspěli na mezinárodním mistrovství 

USA, které se konalo 11.-17. 

července 2012 v Miami, ve státě 

Florida. Přivezli krásné bronzové 

medaile. 

Renata Zachová pocházející z rodu Staňků ze Římova se od dětství věnuje judu. 

Už od ml. žákyň – ženy získala 16 titulů mistryně ČR, roku 2018 obsadila 

na Mistrovství Evropy v kat. žen do 23 let druhé místo; v roce 2020 na ME juniorů 

první místo.  

Jistě by se daly uvést i další příklady, které nejsou tolik známé, proto promiňte, že 

nejsou zveřejněny. Všem patří velké díky za dobrou reprezentaci Římova. 

Poděkování patří též všem trenérům, organizátorům, tzv. bafuňářům, funkcionářům 

bez kterých by sportovní činnost v Římově nebyla tak bohatá. Držíme všem 

sportovcům palce!  

 

Děkuji touto cestou OÚ v Římově za zapůjčení kronik obce a výtisk této brožurky. 

Děkuji současné kronikářce M.Bártů za spolupráci.        Vladimír Koupal 


